

## SPAIN'S BIOTECH CROP UNDER THREAT

## LA RECOLTE BIOTECH DE L'ESPAGNE MENACEE (cible)

BACKGROUND 4. (SBU) Spain was the first EU country to grow genetically modified (GM) corn and now cultivates nearly 75 percent of the EU's MON810 corn crop - nearly 200,000 acres. During a May 13 meeting with Monsanto's Director for Biotechnology for Spain and Portugal, Embassy officials were told that Spain is increasingly becoming a target of anti-biotechnology forces within Europe and that Spain's cultivation of MON810 corn was under serious threat. The sentiment echoed by supporters of agricultural biotechnology regarding a ban on MON810 cultivation in Spain is that "If Spain falls, the rest of Europe will follow." 5. (SBU) Anti-biotechnology activists in the EU have gained momentum in recent weeks. On April 14, Germany announced a ban on the cultivation of MON810 following similar bans in France, Austria, Hungary, Greece and Luxembourg, despite EU approval of MON810 as safe for commercial use. This followed a March 2 vote in which Spain joined with France and other EU corn producers to allow Austria and Hungary to maintain their provisional bans on the use and sale of MON810 corn. According to Ministry sources, this surprising vote did not represent a change in position by Spain on biotechnology; rather,

### **CONTEXTE**

#### 4. (Sensible mais Non Classifié)

L'Espagne a été le premier pays européen à faire pousser du maïs génétiquement modifié (GM) et aujourd'hui cultive près de 75% de la production de maïs MON180 dans l'UE – soit près de 200.000 hectares.

Le 13 mai, lors d'une réunion avec le Directeur de la Biotechnologie de Monsanto pour l'Espagne et le Portugal, il a été dit aux diplomates de l'ambassade que l'Espagne était en train de devenir une cible pour l'anti-biotechnologie en Europe et que la culture du maïs MON810 en Espagne était sérieusement menacée. Sur le sujet d'une interdiction de la culture du MON810 en Espagne, les partisans de la biotechnologie agricole sont d'avis que « Si l'Espagne tombe, le reste de l'Europe suivra ».

#### 5. (Sensible mais Non Classifié)

Le mouvement des militants anti-biotechnologie de l'UE a gagné de l'ampleur ces dernières semaines.

Le 14 avril, l'Allemagne a annoncé l'interdiction de la culture du MON810, à la suite d'interdictions similaires en France, en Autriche, en Hongrie, en Grèce et au Luxembourg, et ce en dépit de l'avis favorable de l'UE pour une utilisation commerciale du MON810. Ceci fait suite à un vote qui a eu lieu le 2 Mars à travers lequel L'Espagne a rejoint la France et d'autres producteurs de maïs de l'UE afin de permettre à l'Autriche et à la Hongrie de maintenir leur interdiction provisoire d'utilisation et de commercialisation du maïs MON810.

Selon des sources au ministère, ce vote surprenant n'est pas le reflet d'un changement de position de l'Espagne au sujet de la

technical considerations justified upholding the provisional bans pending EU-wide renewal of MON810 corn. Industry contacts, however, assert that Spain's vote was a political gesture to thank French President Sarkozy for helping to arrange President Zapatero's presence at the November 2008 G-20 financial summit in Washington. 6. (U) The GOS has traditionally been a strong supporter of biotech corn due to high domestic demand for feed corn within the livestock sector. Spain is the number two pork producer within the EU and the number one corn importer. GM corn plantings in Spain reached nearly 200,000 acres in 2008 - approximately 30 percent of total Spanish feed corn production. Cultivation of MON810 corn is mainly concentrated in Aragon and Catalonia, where the European corn borer, which MON810 protects against, is a serious pest. The feed compound industry and the livestock sector are supportive of GM corn. Within the agriculture sector, only left-wing farmers' unions have negative opinions of GMOs.

biotechnologie, mais il s'agit plutôt de considérations techniques qui justifient le maintien des interdictions provisoires en attendant le renouvellement du maïs MON810 à l'échelle européenne. Cependant, des contacts dans l'industrie affirment que le vote de l'Espagne était un geste politique pour remercier Nicolas Sarkozy, le président français, d'avoir aidé à assurer la présence du Président Zapatero au sommet du G-20 en novembre 2008 à Washington.

Copyright francetranslations.com